
معاون وزیر اقتصاد پاسخ داد

قیمتانرژیتغییرمیکند؟

معاون وزیر اقتصاد گفت: در حوزه انرژی نباید همه راهکارها به اصلاح قیمتی ختم شود، بلکه 
اصلاح ســاختارها مدنظر وزارت اقتصاد اســت. در حوزه نان نیز با استفاده از زیرساخت های 
سامانه ای توانســتیم ۲۷ هزار میلیارد تومان کنترل ناترازی را داشته باشیم. البته نافی اینکه کلا سراغ 
سیاست های قیمتی نرویم نیست، بلکه طیف متنوعی از راهکارها را متناسب با شرایط زمانی، اقتصادی و 
سیاسی انتخاب می کنیم.به گزارش ایسنا، سیدعلی روحانی ـ معاون سیاست گذاری وزیر اقتصاد - امروز 
)یکشنبه( در نشست خبری همایش »اقتصاد ایران، اصلاح ساختارها، رفع ناترازی و نقش آفرینی نوین 
در عرصه بین الملل« اظهار کرد: در ابتدای سال سوم دولت سیزدهم قرار داریم و برگزاری این همایش 
در باب به گفت وگو گذاشتن رویکردهای مختلف و ترسیم برنامه های آینده برگزار می شود. این همایش 
بســتری برای گفت وگوی نخبگانی در جهت حل مسائل ریشه ای اقتصاد ایران فراهم می کند. این فضا 
به اصلاح تصمیم ســازی و تصمیم گیری ها کمک می کند.مسائل صندوق بازنشستگی بیش از ۳۰ سال 
سابقه دارد وی افزود: با ناترازی های مزمنی در اقتصاد کشور مواجهیم که ریشه های آن به دهه های قبل 
برمی گردد. وقتی صحبت از ناترازی صندوق بازنشســتگی می  کنیم ریشه در تصمیماتی دارد که شاید 
بیش از ۳۰ سال سابقه داشته باشد. ناترازی نظام بانکی نیز بیش از یک دهه در اقتصاد ایران ریشه دارد. 
ناترازی انرژی نیز حاصل مجموعه ای از تصمیم گیری ها با ملاحظات رفاهی در دهه های مختلف بوده 
است. بسیاری از این مسائل در داخل دولت قابل اصلاح نیست و ریشه در سطح قوانین و مقررات دارد.

به گفته روحانی، ناترازی بانکی، ارزی، انرژی، بودجه، مالیات، مســائل رفاهی، پنج ناترازی اصلی اقتصاد 
ایران است که ریشه اصلی این پنج ناترازی، ساختار تصمیم گیری اقتصاد ایران است. باید به ناترازی در 
تصمیم گیری به عنوان یک محور مســتقل پرداخته شود. بعد به این وضعیت می رسیم که یک اقتصاد 
نســبتا ســالم داریم اما جهت حرکت آن مشخص نیست. آنچه جهت حرکت اقتصاد را تعیین می کند 
جانمایــی جدید و نقش آفرینی اقتصاد ایران در عرصه بین الملل اســت.روحانی گفت: در این همایش، 
رییس جمهور و رییس مجلس حضور می یابند. در پیش نشست این همایش مجموعه ای از گفت وگوها 
با حضور افرادی با تنوع افکار برگزار شــد که در این همایش نیز حضور و مشــارکت دارند.این همایش 
سیگنال افزایش قیمت ها نیست وی در پاسخ به این سوال که آیا قرار است اصلاح انرژی از طریق تغییر 
قیمت ها انجام شــود و آیا برگزاری این همایش، سیگنال افزایش قیمت ها است، بیان کرد: ما باید نظام 
رفاهی و مالیاتی را با هم ببینیم و نه فقط رفاهی. این همایش ناظر به سیاست های کوتاه مدت نیست. 
ما درباره مســائلی صحبت می کنیم که ریشــه های چند دهه ای دارد و راه حل های آن چند ساله است. 
نباید راهکارها را به یک ســری اصلاحات قیمتی در کوتاه مدت تقلیل دهیم. اصلاح ریشه های مزمن و 
راهکارها نیازمند زمان است.معاون سیاست گذاری وزیر اقتصاد ادامه داد: در حوزه انرژی نیز نباید همه 
راهکارها به اصلاح قیمتی ختم شــود. بنابراین اساسا این همایش سیگنال دهی به بحث تغییر قیمت ها 
نیســت. کما اینکه در حوزه نان عملا با استفاده از زیرساخت های سامانه ای توانستیم ۲۷ هزار میلیارد 
تومان کنترل ناترازی را داشــته باشیم. البته این نافی اینکه کلا سراغ سیاستهای قیمتی نرویم نیست. 
ما طیف متنوعی از راهکارها را پیش رو داریم که متناسب با شرایط زمانی، شرایط اقتصادی و 

سیاسی آنها را انتخاب کنیم.

رشــد نقدینگی در یک سال اخیر از ۳۴.۳ درصد به ۲۶.۴ درصد کاهش 
یافته است. توقف استقراض دولت از بانک مرکزی، کنترل اضافه برداشت 
بانک ها، اجرای قانون حســاب واحد خزانه و تمرکز بر منابع نقدی بخش 
دولتی نزد بانک مرکزی از برنامه های دولت در دو سال اخیر برای کاهش 
نقدینگی و پایه پولی محسوب می شود.به گزارش ایسنا، رشد نقدینگی به 
عنوان متغیری تاثیرگذار بر نرخ تورم روند کاهشــی به خود گرفته است. 
نقدینگی در واقع به پول و شــبه پول موجود در کشور گفته می شود که 
رشــد آن از عوامل تاثیرگذار بر نرخ تورم محســوب می شــود. اگر ما به  
ازای رشد نقدینگی، تولید کالاها افزایش نیابد اثرات افزایش نقدینگی بر 
تورم تشدید می شود. بررسی ها نشان می دهد حجم نقدینگی پس از رشد 
۳۹ درصد در ســال ۱۴۰۰ روند کاهشــی به خود گرفته و در پایان مهر 
۱۴۰۲ به حدود ۲۶.۴ درصد رسیده است.از جمله عوامل اثرگذار بر رشد 
نقدینگی می توان به مطالبات از بخــش غیردولتی و خالص دارایی های 
خارجی بانک ها اشــاره کرد. مرکز پژوهش های مجلس اخیرا در بررسی 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ به لزوم کاهش ســهم بخش دولتی از تســهیلات 
جهت امکان پذیر شــدن سیاست کنترل ترازنامه و رشد نقدینگی تاکید 
کرده اســت.از طرف دیگر پایه پولی به عنوان متغیــری اثرگذار بر نرخ 
تورم محسوب می شــود. پایه پولی به اسکناس ها، سکه های تولید شده 
و اعتبارات تصویب شــده نزد بانک مرکزی اتلاق می شــود که بیشترین 
قابلیت نقدشوندگی در اقتصاد را دارد. سال گذشته پایه پولی ۴۲.۴ درصد 
افزایش پیدا کرد که رشد بدهی بانک ها به بانک مرکزی از جمله عوامل 
رشد پایه پولی بود. کمبود عرضه ذخایر موجب افزایش بدهی بانک ها به 
بانک مرکزی می شــود. بانک ها برای امورات خود و پرداخت تســهیلات 
مجبور به برداشت از بانک مرکزی هستند.طبق اعلام بانک مرکزی، نرخ 
رشد ۱۲ ماهه پایه پولی در پایان مهرماه ۱۴۰۲ با ۲.۴ واحد درصد کاهش 
نســبت به دوره مشابه ماه قبل به ۳۹.۶ درصد رسید. نرخ رشد ۱۲ ماهه 
نقدینگی نیز از ۳۴.۳ درصد در پایان مهرماه ۱۴۰۱ طی یک روند نزولی 
بــه ۲۶.۴ درصد در پایان مهر ماه ۱۴۰۲ کاهش یافت.حجم نقدینگی در 
پایان مهرماه امسال ۷۱۷۷ هزار میلیارد تومان بوده است؛ در هفت ماهه 
منتهی به مهرماه ســال جاری حجم نقدینگی معادل ۱۳.۳ درصد رشد 
یافته که این رقم از ابتدای سال همچنان نه تنها در چارچوب هدفگذاری 
رشد نقدینگی قرار دارد، بلکه کمتر از میزان هدف گذاری تعیین شده برای 
هفت ماهه نخست امسال است.بخشی از افزایش رشد ۱۲ ماهه پایه پولی 
در نیمه اول ســال جاری به معنای تزریق پول پرقدرت به اقتصاد نبوده، 
بلکه با افزایش نسبت ســپرده قانونی و کاهش ضریب فزاینده نقدینگی 
)در چارچوب برنامه پولی و اجرای سیاست کنترل مقداری رشد ترازنامه 
و جریمه بانک های متخلف از طریق افزایش نســبت سپرده قانونی(، نیاز 
بانک ها به ذخایر برای تأدیه سپرده قانونی نزد بانک مرکزی افزایش یافته 
کــه این امر با توجه به ناترازی برخی از بانک ها و موسســات اعتباری و 
فقدان ذخایر کافی حساب مازاد خود نزد بانک مرکزی منجر به افزایش 
بدهی بانک ها به بانک مرکزی و افزایش پایه پولی شده است.دولت برای 
کنترل نقدینگی، اقداماتی از جمله توقف استقراض دولت از بانک مرکزی، 
کنترل اضافه برداشت بانک ها، اجرای قانون حساب واحد خزانه،  تمرکز 
بر منابع نقدی بخش دولتی نزد بانک مرکزی و رفع ناترازی بانک ها با در 
دستور کار خود قرار داد. اوایل تابستان امسال محمدرضا فرزین ـ رئیس 
کل بانک مرکزی - گفت که رشــد تولید با پول پاشــی انجام نمی شود و 

تجربه تاریخی کشور هم این را نشان داده است.فرزین معتقد است هدایت 
هدفمند نقدینگی و تســهیلات به ســمت تولید و مدیریت تامین منابع 
مالی قطعا می تواند به شرایط بهتر رشد اقتصادی کشور کمک کند.محمد 
شــیریجیان ـ معاون اقتصادی بانک مرکزی - اوایل تابستان سال جاری 
اظهارکرد که در سال های قبل بانک مرکزی به منظور تامین ارز مورد نیاز 
با نرخ ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی، به میزان مابه التفاوت ریالی 
عملیات خریــد و فروش ارز به خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی 
اضافه می کرد و در نتیجه این اقدام به میزان قابل توجهی پول پر قدرت به 
شبکه بانکی وارد می شد و بدین وسیله میزان ناترازی نقدینگی ساختاری 
موجود شبکه بانکی تا حد زیادی از این طریق تعدیل می شد، اما با اجرای 
طرح مردمی سازی یارانه ها از خرداد ماه سال ۱۴۰۱ منجر به این شد که 
افزایش قابل توجه پایه پولی و توامان رفع ظاهری ناترازی شــبکه بانکی 
به واســطه عملیات مذکور تا حد زیــادی در نتیجه اجرای طرح مذکور 
برطرف شــود؛ لذا دیگر شــاهد افزایش نقدینگی و در نتیجه ایجاد تورم 
مزمن و بلندمدت در نتیجه اجرای آن سیاست در اقتصاد نباشیم. وی در 
توضیح علت دوم تصریح کرد که علت دوم هم اینکه در سال های گذشته 
حجم مطلوبی از نقدینگی بخش دولتی )اعم از دستگاه ها و شرکت های 
دولتی( در شبکه بانکی بود و با عنایت به سهم بالای منابع بخش دولتی 
در اقتصاد کشــور از این محل به میــزان قابل توجهی از نقدینگی مورد 
نیاز شبکه بانکی تامین می شــد، اما با اجرای تقریبا کامل قانون حساب 
واحد خزانه و تمرکز منابع نقدی بخش دولتی نزد بانک مرکزی از ســال 
۱۴۰۱ به میزان زیادی از نقدینگی موجود در شــبکه بانکی کاسته شد. 
یکی از اقدامات دولت برای کاهش رشد خلق پول، کاهش ناترازی بانک ها 
و موسســات مالی است. دولت ســیزدهم از ابتدای شروع به کار در سال 
۱۴۰۰ برخورد با معضل ناترازی موسسات مالی را در دستور کار قرار داد. 
در حال حاضر موضوعاتی مثل شــفافیت، ارایه صورت های مالی، دارایی 
مالی و دارایی نقدی بانک های ناتراز به صورت همزمان پیگیری می شود. 
به اعتقاد وزیر اقتصاد، ناترازی بانک ها از فقدان نهادهای نظارتی نشــأت 
گرفته و ابزارهای نظارتــی، بازدارندگی لازم را ندارد. وی به تازگی گفته 
که اقدامــات خوبی در کنترل نقدینگی و کاهش ناترازی بانک ها صورت 
گرفته که منجر به کاهش تورم شده و امیدواریم تا پایان سال همین ثبات 

قیمت ها را داشته باشیم.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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مراســم الحاق انبوه پهپادهای کرار به نیروی پدافند هوایی ارتش برگزار شــد.به گزارش ایسنا، این مراسم با حضور امیر سرلشکر موسوی فرمانده 
کل ارتش و امیر صباحی فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش برگزارشد و تعداد انبوهی از این پهپادها تحویل فرماندهان مناطق مختلف نیروی  
پدافند هوایی ارتش شد. پهپاد کرّار بیش از یک دهه است که در نیروهای مسلح کشورمان استفاده می شود. این پهپاد ابتدا برای ارزیابی سامانه های 
راداری و موشکی نیروی پدافند هوایی به کار می رفت اما در ادامه با ارتقای کرّار، این پهپاد مجهز به موشک شد و توانست اهداف زمینی را هدف قرار 
دهد. اخیرا ارتش با ارتقای مجدد کرّار، توانست برای اولین بار با موفقیت موشک هوا به هوای مجید را بر این پهپاد نصب کند. در رزمایش پهپادی 
اخیر ارتش، کرّار توانســت با موفقیت پهپاد دشــمن فرضی را شناسایی کرده و با موشک مورد اصابت قرار دهد.کرّار به باند پروازی نیاز ندارد یعنی 
در هر نقطه از کشور بدون وابستگی به باند و با حداقل پرسنل می توان آن را پرواز داد. کرّار می تواند تا ارتفاع ۴۹ هزار پا)۱۵ هزار متر( پرواز کند.
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فضاسازیبرایبازگشت
محمولههایبنزینازافغانستان

غیرواقعیاست

رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی گفت: فضاســازی 
برای بازگشت محموله های بنزین از افغانستان غیرواقعی و شیطنت 
اســت، به هیچ وجه مرز افغانســتان، ملاک ســنجش استاندارد 
فرآورده های نفتی نبوده و هیچ مکانیزم اســتانداری در آنجا حاکم 
نیســت.به گزارش ایسنا، احمد معروف خانی، در نشستی خبری با 
بیان اینکه هرچند وقت بکبار، اخباری از افغانستان پخش می شود 
که تانکرهای حاوی بنزین صادراتی ایران بازگشت داده شده است 
که این اخبار، ناشــی از شیطنت ها و فضاسازی های نادرست علیه 
ایران اســت، افرود: به هیچ وجه مرز افغانســتان، ملاک ســنجش 
اســتاندارد فرآورده های نفتی نیســت و هیچ مکانیزم استانداری 
در مرزهای افغانســتان حاکم نیســت.معروف خانی با بیان اینکه 
مکانیزم هایی را در مرز افغانســتان تعبیه کرده اند که با هیچ معیار 
و اســتاندارد مشخصی، همخوانی ندارد و براساس تعابیر و تعاریف 
خودشان، برخی محموله ها را برگشت می زنند، گفت: این درحالی 
اســت که اگر کســی حاضر به پرداخت هزینه اضافه در مرز شود 
و با آنها تعامل کنــد، اجازه عبور داده خواهد شــد.وی ادامه داد: 
یکی از شــواهد بهانه تراشی و بر اساس معیارهای استاندارد نبودن 
ادعاهای صورت گرفته برای بازگشــت برخی محموله ها، این است 
که بعضا شــاهد ایــن بوده ایم که مقادیــری از فرآورده های نفتی 
که در داخل کشــور در بخش سمی تقســیم بندی می شوند و به 
برخی واحدهای پتروشــیمی ارسال می شوند را به عنوان بنزین در 
افغانســتان خریداری کرده و به مصرف می رســانند.رئیس اتحادیه 
صادرکننــدگان فرآورده های نفتی با انتقــاد از تصمیم اخیر بانک 
مرکــزی برای ملزم کردن صادرکننده های فرآورده های نفتی برای 
عرضه ارز صادراتی در ســامانه نیما گفت: چهار تشــکل تخصصی 
بخش خصوصی در نشست های مربوطه حضور داشتند و هر چهار 
تشکل نسبت به این تصمیم اعلام کردند که غیرکارشناسی است، 
علاوه بر ایــن وزارتخانه های صمت و نفت نیز بر غیرکارشناســی 
بودن این تصمیم تأکید داشتند، با این وجود بانک مرکزی تمامی 
نظرات را نادیده گرفت و این تصمیم را ابلاغ کرد.وی با بیان اینکه 
صادرات فرآورده های نفتی کشور که سال گذشته ۴.۶ میلیارد دلار 
بود، با این تصمیم در سال جاری کاهش پیدا خواهد کرد؛ چرا که 
منفعتی برای صادرات فرآورده های نفتی باقی نخواهد ماند؛ گفت: 
وقتی صادرکننده، خــوراک خود را با رقابت از بورس کالا و بورس 
انرژی تأمین می کنــد و هزینه های حمل و فروش را به قیمت های 
آزاد پرداخت می کند، نمی تواند ارز را در ســامانه با قیمت ۳۸ هزار 
تومان عرضه کند.معروف خانی با بیان اینکه در شــرایطی میعانات 
گازی به صورت خام صادر می شــود که پالایشــگاه های کوچک با 
خوراک میعانات در دسترسی به خوراک با مشکل مواجه شده اند، 
گفت: خوراک واحدهای تولید فرآورده های نفتی با خوراک میعانات 
گازی، ۷۰درصــد کاهش یافته و پتروشــیمی های بوعلی و نوری 
دغدغه تأمین خوراک پیدا کرده اند، در چنین شرایطی خام فروشی 
میعانات گازی افزایش یافته است؛ درحالی که در خام فروشی هیچ 

عاقبت بخیری نیست.

عرضهمحصولات۱۲شرکت
دانشبنیاننفتیدرپاویون

نمایشگاهعسلویه
ی  کت ها شــر
دانش بنیــان بــا 
پاویون  در  حضور 
ی  کت ها شــر
ن  نش بنیــا ا د

هفتمیــن 
ساخت  نمایشگاه 

داخل نفت، گاز و پتروشــیمی آخرین دســتاوردهای خود را از خدمات 
آزمایشگاهی تا تجهیزات صنعتی در این حوزه عرضه کردند. به گزارش 
 )SPTIM( ایسنا، هفتمین نمایشگاه ساخت داخل نفت، گاز و پتروشیمی
از امروز ۱۹ تا ۲۲ آذر در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی پارس 
جنوبی برپا می شــود و در پاویون شرکت های دانش بنیان این نمایشگاه 
که به همت صندوق نوآوری و شــکوفایی برپا شــده است، ۱۲ شرکت  
دانش بنیــان، محصولات، دســتاوردها و توانمندی هــای خود را عرضه 

می کنند.

گزیده خبر

مهاراسبسرکشنقدینگیدریکسالاخیر

قرارگاهی شدن شورای عالی انقلاب فرهنگی

رئیسی: مگر می شود ابزار ارتباطی و اطلاعاتی در جامعه امروز نباشد؟

دهنوی خبر داد:

حقوق سربازان از پایان آذر ۲۰ 
درصد افزایش می یابد

امضای۶سندهمکاریبینایرانوسوریه

عضو هیأت رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: از پایان این ماه، دریافتی سربازان نزدیک به بیست درصد افزایش 
پیدا می کند و به طور میانگین به چهار میلیون و ششــصد و پنجاه هزار تومان می رسد.به گزارش خبرنگار مهر، 
سید محسن دهنوی، عضو هیأت رییسه مجلس شورای اسلامی در حاشیه جلسه علنی امروز )یکشنبه ۱۹ آذر 
ماه( مجلس شورای اسلامی در جمع خبرنگاران، گفت: ما امسال در قانون بودجه و تبصره ۱۲ مصوب کردیم که 
حقوق پرداختی به ســربازان بین ۶۰ تا ۹۰ درصد پایور همتراز باشد که این افزایش برای سربازان مجرد حداقل 

۶۰ درصد و ۹۰ درصد هم برای سربازان متأهل باشد.......

تحویل۲۰۰واحدمسکونیبهمحرومانمنطقهکوهدشت

مذاکرهایرانبا۲۰کشوردنیادرزمینهتوسعه
وزیر صمت در مراسم رونمایی از اولین خودروی تمام برقی تولید داخلحملونقلهوایی

۸۸ خودروی تمام برقی به تاکسیرانی تحویل داده شد
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گزیده خبر
در واکنــش بــه مداخــات آمریــکا در تحریــم اتبــاع ایرانــی؛

کنعانی: مدعیان دروغین حقوق 
بشر در جایگاه قضاوت نیستند

ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: مدعیان دروغین حقوق بشر در 
جایگاهی نیســتند که بخواهند در مورد وضعیت حقوق بشــر سایر 
کشــورها اظهار نظر و قضاوت کنند.به گزارش خبرگزاری مهر، ناصر 
کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجــه در واکنش به اقدام بی پایه و 
اســاس و مداخله جویانه دولت های آمریکا، انگلیس و کانادا در اعمال 
تحریم علیه برخی اتباع ایرانی، این اقدام را قویاً محکوم کرد.سخنگوی 
وزارت امور خارجه حق جمهوری اســامی ایران برای اقدام متقابل و 
متناسب را محفوظ دانست و افزود: کشورهایی که خود کارنامه سیاهی 
از سوابق استعماری و نقض نظام مند حقوق بشر از جمله نقض فاحش 
حقوق اقلیت ها، مهاجران و بومیان در داخل قلمرو خود و نیز در اقصی 
نقاط جهان را دارند، با اینگونه اقدامات مغرضانه و نمایشــی به دنبال 
انحــراف افکار عمومی جهان از اقدامات ضد بشــری خود و همراهی 
تمام عیار شــأن با جنایات ضد بشری رژیم کودک کُش صهیونیستی 
هستند.کنعانی با تأکید بر اینکه این کشورها با رفتار دوگانه خود ظلم 
بزرگــی به مفاهیم و ارزش های والای حقوق بشــری می کنند افزود: 
این مدعیان دروغین حقوق بشــر که این روزها صدای طبل رسوایی 
آنان به دلیل مشارکت مستقیم در جنایات جنگی رژیم صهیونیستی 
و کشــتار بی رحمانه هزاران نفر خاصه زنــان و کودکان غزه به گوش 
جهانیان رسیده است، هرگز در جایگاهی نیستند که بخواهند در مورد 
وضعیت حقوق بشر سایر کشورها اظهار نظر و قضاوت کنند.سخنگوی 
دستگاه دیپلماســی تأکید کرد: دولت های آمریکا، انگلیس و کانادا با 
توجه به حمایت های تاریخی و مستمر از رژیم اسرائیل و حمایت علنی 
سیاسی، نظامی، اطاعاتی و رسانه ای از جنایات جنگی دو ماهه اخیر 
این رژیم در غزه، باید به عنوان شریک جرم و جنایت، پاسخگو باشند.

با رأی نمایندگان؛

لایحه همکاری در حوزه امنیت اطاعات 
بین ایران و روسیه تصویب شد

اسامی،  نمایندگان مجلس شورای 
لایحه موافقتنامه همکاری در حوزه 
امنیت اطاعات بین دولت جمهوری 
اســامی ایران و دولت فدراســیون 
روســیه را به تصویب رســاندند.به 
گزارش خبرنگار مهر، در جلسه علنی 
امروز )یکشنبه ۱۹ آذر ماه( مجلس 

شورای اسامی، گزارش کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در مورد 
لایحه موافقتنامه همکاری در حوزه امنیت اطاعات بین دولت جمهوری اســامی 
ایران و دولت فدراســیون روســیه در دستورکار قرار گرفت و به تصویب نمایندگان 
رســید.بر اســاس ماده واحده این موافقتنامه، موافقتنامه همکاری در حوزه امنیت 
اطاعات بین دولت جمهوری اســامی ایران و دولت فدراسیون روسیه مشتمل بر 
یک مقدمه و ۹ ماده و یک ضمیمه به شرح پیوست تصویب و اجازه مبادله اسناد آن 
داده می شود.تبصره، اعمال بند ۲ ماده ۵، بند ۶ ماده ۶، بند ۲ ماده ۹ این موافقتنامه 
منوط به رعایت تشریفات مندرج در اصول ۷۷ و ۱۲۵ و ۱۳۹ قانون اساسی جمهوری 
اســامی ایران می باشــد.اتخاذ تدابیری برای مقابله با حمات سایبری »ابوالفضل 
عمویی« سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسامی 
در دفاع از کلیات این لایحه، گفت: این موافقت نامه در حوزه امنیت اطاعات بین دو 
کشور مؤثر یعنی ایران و روسیه است که معنای این توافق نامه، همکاری دو طرفه در 
حوزه امنیت اطاعات و ظرفیتی برای نشــان دادن توانمندی ایران در حوزه امنیت 
اطاعات است.وی ادامه داد: همچنین در این موافقت نامه پیرامون حمات سایبری 
و تهدیداتی که در فضای ســایبری علیه دو کشــور وجود دارد، تدابیری اندیشیده 
شــده است. نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسامی تصریح کرد: روابط ما با 
فدراســیون روسیه در حوزه های متعدد است و ما باید از ارتقای این روابط استقبال 
کنیم. ظرفیت همکاری دو جانبه بر مبنای صاحدید دو کشور پیش بینی شده است.

فرمانده هوانیروز ارتش گفت: امروز دشمن 
را از فاصلــه دور با ســاح های دوربرد و 
نقطه زن منهدم می کنیم و اجازه نزدیک 
شــدن آن ها به خاک کشور را نمی دهیم.

به گزارش خبرگزاری مهر، امیر یوســف 
ارتش صبح  قربانی فرمانــده هوانیــروز 
امروز )یکشــنبه( در آیین گرامیداشــت 
سرلشکر خلبان شهید »احمد کشوری« 
که با حضور حجت الاسام »علی اکبری« 
امام جمعــه موقت تهــران و خانواده این 
شــهید بزرگوار در ستاد هوانیروز برگزار شد، اظهار داشت: در تمامی فتنه ها چراغ راه ما فرمایشات 
ولی امر مســلمین اســت؛ یعنی در جاهایی که فتنه وجود دارد، ولایت چراغ راه است؛ لذا همیشه 
گوش به فرمان ولی امر مسلمین هستیم.امیر قربانی ادامه داد: به عنوان مثال در دوران شکل گیری 
انقاب اســامی اعامیه های امام )ره( از طریق بالگردها به نقاط مختلف کشــور آن هم به صورت 
پنهانی منتقل می شد؛ زمانی هم که غائله کردستان به وجود آمد، شهید کشوری خلبان داوطلبی 
بود که شهید چمران را از محاصره ضد انقاب در کردستان خارج کرد.فرمانده هوانیروز ارتش افزود: 
ما در دفاع مقدس با ۸۰ کشــور جنگیدیم و اجازه ندادیم که حتی یک وجب از خاک کشــورمان 
جدا شود؛ زیرا شهیدانی چون »کشوری « ها، »صیاد« ها و »سلیمانی « ها داشتیم. در دفاع مقدس، 
هوانیروز ۵۰۰ هزار ســاعت عملیات انجام داد که این عدد در جهان رکورد محسوب می شود؛ البته 
همزمان چنانچه بایای طبیعی هم رخ می داد در کنار مردم برای کمک رسانی حضور می یافت.وی 
افزود: از سال ۱۳۶۷ که هوانیروز در عملیات مرصاد کمر منافقین را شکست تاکنون آن ها نتوانستند 
قد علم کنند. هوانیروز ارتش از بزرگترین و قدرتمندترین ناوگان بالگردی غرب آسیا برخوردار است 
و به واسطه همین امر امروز در ۳۰ استان کشور در خدمت مردم هستیم؛ به نحوی که در بالگردهای 
ما چندین مورد شــاهد متولد شــدن نوزادان و جابجایی ۵۸ عضو پیوندی بودیم.امیر قربانی افزود: 
امروز در تاریکی و در شــرایط بد هوایی رزمایش انجام می دهیم؛ این باعث شــده تا سرویس های 
جاسوسی کشوهای غربی عنوان کردند که باید مراقب باشیم تا بالگردهای ارتش ایران شبانه بر روی 
شناورهای ما در خلیج فارس ننشــینند.فرمانده هوانیروز ارتش ادامه داد: امروز دشمن را از فاصله 
دور با ســاح های دوربرد و نقطه زن منهدم می کنیم و اجازه نزدیک شــدن آن ها به خاک کشور را 

نمی دهیم؛ چون امروز هوانیروز ارتش به عنوان قدرت بامنازع در غرب آسیا خودنمایی می کند.

عضو هیأت رییســه مجلس شورای اســامی گفت: از پایان این ماه، دریافتی سربازان 
نزدیک به بیست درصد افزایش پیدا می کند و به طور میانگین به چهار میلیون و ششصد 
و پنجاه هزار تومان می رســد.به گزارش خبرنگار مهر، سید محسن دهنوی، عضو هیأت 
رییسه مجلس شورای اسامی در حاشیه جلسه علنی امروز )یکشنبه ۱۹ آذر ماه( مجلس 
شورای اسامی در جمع خبرنگاران، گفت: ما امسال در قانون بودجه و تبصره ۱۲ مصوب 
کردیم که حقوق پرداختی به ســربازان بین ۶۰ تا ۹۰ درصد پایور همتراز باشد که این 
افزایش برای ســربازان مجرد حداقل ۶۰ درصد و ۹۰ درصد هم برای ســربازان متأهل 
باشــد.وی اظهار کرد: ابتدای امســال نزدیک به ۲۰ درصد افزایش حقوق سربازان اجرا 
شد، یعنی سال گذشته دریافتی ســربازان به صورت میانگین سه میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان بود که این عدد به صورت میانگین سه میلیون و هشتصد و پنجاه هزار تومان شد 
و این افزایش تقریباً ۲۰ درصد است.عضو هیأت رییسه مجلس شورای اسامی تصریح 
کرد: درباره مابقی آن نیز باید گفت که به حکم قانونی ما عمل نشــده بود، چون منابع 
کافی در اختیار نبود یعنی سازمان برنامه و ستاد کل نیروهای مسلح نتوانسته بودند بر 
ســر تأمین منابع درباره حقوق سربازان به تفاهم برسند.نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسامی متذکر شد: در یک ماه گذشته جلسات متعددی را در مجلس با حضور 
نمایندگان ســتاد کل و سازمان برنامه برگزار کردیم و توافق شد ۱,۵۰۰ میلیارد تومان 
منابع در نظر گرفته شود برای آنکه در ماه های پایانی سال بتوانیم به قانون عمل کنیم.

دهنوی توضیح داد: بر این اســاس، توافق شد از این ماه منابع لازم تأمین شود. یعنی از 
پایان آذر ماه دریافتی ســربازان نزدیک به بیست درصد دیگر افزایش پیدا می کند و به 
صورت میانگین از سه میلیون و هشتصد و پنجاه هزار تومان به چهار میلیون و ششصد 
و پنجاه هزار تومان می رسد.وی تاکید کرد: با این اوصاف، میزان افزایش حقوق سربازان 
نسبت به سال گذشته که سه میلیون و دویست هزار تومان بود به چهار میلیون و ششصد 
و پنجاه هزار تومان افزایش می یابد، یعنی ۴۵ درصد افزایش حقوق برای سربازان خواهیم 
داشت.عضو هیأت رییسه مجلس شورای اسامی بیان کرد: بر این اساس، سربازان از این 
ماه شاهد افزایش حقوق خواهند بود که به صورت میانگین هشتصد هزار تومان به حقوق 
آنان اضافه می شود؛ یعنی برای سربازان متأهل مقداری بیشتر و برای مجردها کمتر است 
و این هشتصد هزار تومان به صورت میانگین است.دهنوی تاکید کرد: ما خبرهای خوب 
دیگری در یک ماه آینده برای سربازان خواهیم داشت.دولت لایحه اصاح سربازی را به 
مجلس ارائه دهد عضو هیأت رییســه مجلس شورای اسامی با اشاره به بررسی شورای 

نگهبان درباره مصوبات مربوط به ســربازی در لایحه برنامه هفتم توســعه، گفت: هنوز 
شــورای نگهبان درباره لایحه برنامه هفتم و موضوع سربازی اعام نظر کرده است. وی 
ادامه داد: قبل از اینکه مواد مربوط به ســربازی در لایحه برنامه هفتم توسعه گنجانده 
شود، جلساتی با ستادکل نیروهای مسلح برگزار شد و رییس مجلس شخصاً موضوع را 
پیگیری کرد. از وی تشــکر می کنم که درباره موضوع اصاح قانون ســربازی با مقامات 
عالی ســتاد کل نیروهای مسلح جلسه گذاشــت و مذاکره کرد.دهنوی بیان کرد: طبق 
اطاعم، ســتادکل نیروهای مسلح درباره متن مصوب مجلس درباره سربازی به شورای 
نگهبان نظری را اعام نکرده اســت.وی گفت: مصوبه مجلس درباره سربازی در لایحه 
برنامه هفتم توسعه آغازی برای اصاح اساسی در فرآیند سربازی است. فکر می کنیم این 
موضوع با چارچوب برنامه های ستاد کل همراه بوده، البته ممکن است اشکالاتی نسبت 
به بخش هایی از مصوبه مجلس داشــته باشند که می توانند به شورای نگهبان منعکس 
کــرده تا ما در مجلس اصاحاتی را اعمال کنیم.دهنــوی اظهار کرد: به طور کلی نگاه 
ســتاد کل نیروهای مسلح نسبت به اصاح فرآیند سربازی مثبت است و خودشان هم 
پیش قدم هستند.عضو هیأت رییسه مجلس با بیان اینکه دولت در حال بررسی لایحه 
اصاح ســربازی اســت، گفت: با توجه به اینکه چند ماه است که لایحه اصاح سربازی 
در دســتورکار هیأت دولت است، درخواست ما از سخنگوی دولت این است که هر چه 
سریع تر این لایحه به صحن دولت و سپس به مجلس ارائه شود. همه باید دست به دست 

هم داده تا این اصاح زودتر انجام شود.

قرارگاهی شدن شورای عالی انقاب فرهنگی

رئیسی: مگر می شود ابزار ارتباطی و اطلاعاتی در جامعه امروز نباشد؟

رئیس جمهور گفت: فرهنگ مهمترین ابزار پیشرفت و موفقیت 
یک جامعه به حســاب می آید و اگر از ابزار فرهنگی استفاده 
شــود، نیازی به ابزار الزام آور و تحمیلی نیســت.به گزارش 
ایســنا، سید ابراهیم رئیسی صبح امروز در همایش چیستی 
و چگونگی قرارگاهی شــدن شــورای عالی انقاب فرهنگی   
،اظهار کــرد: به نظر من توجه به رهنمودهای رهبری درباره 
شــورای انقاب فرهنگی همواره برای این شورا و دانشگاه ها 
و مراکز علمی کشــور نو و چراغ راه آینده اســت. این جلسه 
برای یادآوری این رهنمودهاســت و می تواند کار را در مراکز 
فرهنگی و علمی به سمت مورد توجه ایشان و اقتضای انقاب 
اســامی، هدایت کند.اگر فرهنگ جامعه از فرهنگ مصرفی 
به مولد متحول شــد، کار خیلی سهل می شود وی ادامه داد: 
اهمیت فرهنگ بر کسی پوشیده نیست. جهت دهنده اقدامات 
بشری، فرهنگ است و می تواند این روند را هم کند کند و هم 
شتاب دهد. مساله فرهنگ بسیار مهم در جهت دهی اقدامات 
اقتصادی، اجتماعی، علمی و در همه حوزه هاســت. فرهنگ 
مهمترین ابزار برای پیشرفت و موفقیت یک جامعه به حساب 
می آید و اگر از ابزار فرهنگی اســتفاده شــود، نیازی به ابزار 
الزام آور و تحمیلی نیست. همه باید  به قانون عمل کنند اما 
اگر فرهنگ جامعه از فرهنگ مصرفی به مولد متحول شد، کار 
خیلی ســهل می شود تا این که در این زمینه قوانین تصویب 

کنیم و الزامات بگذاریم. ابزارهای فرهنگی برای دستیابی به 
این هدف بسیار اهمیت دارد.وی افزود: قانون رفع موانع تولید 
یا قانون فناوری های نوین الزاماتی ایجاد کرده اســت که من 
آن ها را نفی نمی کنم اما فرهنگ ســازی برای اقتصاد مولد، 
اهمیت دارد.در برابر شبیخون فرهنگی راهی  جز مصون سازی 
مبانی انقاب اســامی و فرهنگی خود نداریم رئیس جمهور 
خاطرنشــان کرد: ما در مسایل فرهنگی نیازمند یک نظم و 
محتوای انقابی هستیم. کار در این زمینه زیاد شده ولی نظم 
بخشی نیازاست که شاید قرارگاه)قرارگاه شورای عالی انقاب 
فرهنگــی( بتواند این نقش را بــه خوبی ایفا کند تا محتوای 
مناسب با انقاب اسامی ایجاد کند. همه بخش ها دارند کار 
می کنند اما جایگاه این شورا ایجاب می کند تا این کار انجام 
شود. ما در برابر شــبیخون فرهنگی راهی  جز مصون سازی 
مبانی انقاب اســامی و فرهنگی خــود نداریم. وی با طرح 
این ســوال که » مگر می شــود ابزار  ارتباطی و اطاعاتی در 
جامعه امروز که جامعه ارتباط و اطاعات اســت، نباشــد؟« 
ادامه داد: تنها راه مقابله با شــبیخون فرهنگی، مصون سازی 
براساس مبانی انقابی، فرهنگی و الهی است. هجوم فرهنگی 
و شبیخون بی رحمانه فرهنگی به فرهنگ ها و خرده فرهنگ ها 
بــرای تهی کردن ملت ها از فرهنگ خــود وجود دارد. آن ها 
می خواهند رفتار و سبک زندگی خود را سایر جوامع تحمیل 

کنند. نظام ارتباطات گسترده داریم و زندگی بر بستر همین 
فضای ارتباطی قرار داده شده است. فناوری های جدید خیلی 
سریع زندگی را تحت شعاع قرار داد. از طرفی در برابر هجوم 
بسیار گسترده به داشته های فرهنگی، راهکار ما مصون سازی 
فرهنگی است. سیاستگذاری بسیار مهم است. هدایت مراکز 
فرهنگی و علمی از جمله رسانه، مدارس، دانشگاه ها ، مراکز 
علمــی و فرهکــی و تبلیغاتی در جهت اهــداف و محتوای 
انقاب اســامی اهمیت دارد. رهبری فرهنگ و دانش را در 
کنار یکدیگر ذکر کرده اند و شورای عالی انقاب فرهنگی در 
هر دو زمینه مســئولیت دارد. نیازهای فرهنگی جامعه باید 
شناخته و برای رفع آن برنامه ریزی شود و دستگاه ها در این 
جهت هدایت شــوند و دائم عملکرد دستگاه ها رصد شود تا 
به هدف دســت یافته اند یا نه و اگر مشکلی وجود د ارد، آن 
مشکل رفع شود.  سیاست گذاری، تدوین ضوابط و نظارت و 
رصد بین وضع موجود و وضع مطلوب ســه اصل مهم برای 
قرارگاه شورای عالی انقاب فرهنگی استوی خاطر نشان کرد: 
در کار قرارگاهی باید همه امکانات و نیروهای دیده شــده  و 
تقسیم کار انجام شود. کارهای موازی زیاد داریم و بخش هایی 
هم داریم که کســی آن را نمی بیند  و به آن نپرداخته است. 
شورای عالی انقاب فرهنگی باید همه ظرفیت ها و نیازها را 
ببیند و تقسیم کار حساب شده انجام دهد. سیاست گذاری، 

تدوین ضوابــط و نظارت و رصد بین وضــع موجود و وضع 
مطلوب ســه اصل مهم برای قرارگاه شــورای عالی انقاب 
فرهنگی است. در مقابل تهاجم فرهنگی باید کنشگری فعال 
داشــت رئیس جمهور همچنین گفت: باید زمان بندی برای 
انجام کار فرهنگی انجام شود  و زمان کوتاه مدت، میان مدت 
و بلند مدت در نظــر گرفت نه این که بگوییم چون کاری به 
مقوله فرهنگی رفت، به زودی جواب نمی دهد. من هم نظر با 
شــما هستم که کار فرهنگی به زودی جواب نمی دهد اما به 
چه میزان باید صبر کرد؟ باید برای کار فرهنگی هم زمان در 
نظر گرفت یعنی  باید هم به کیفیت توجه کرد و هم کمیت.

وی تاکیــد کرد: در مقابل تهاجم فرهنگــی باید فعال بود و 
کنشــگری فعال داشــت؛ بنابراین در شــورای عالی انقاب 
فرهنگی، دانشگاه ها، مدارس و مراکز فرهنگی و علمی باید با 
برنامه و هدف، کار جهادی انجام شود. واژه قرارگاه که رهبری 
اســتفاده کردند شاید برای این است که  قرارگاه های نظامی 
و کار جهادی و برنامه ریزی شــب عملیات را به یاد ما بیاورد 
که شب عملیات همه نشسته اند  و استراتژی نظامی تعیین و 
برنامه ریزی  کرده و تصمیم می گیرند و آن را اجرا می کنند. 
ســهم ایران در خزانه علمی و فرهنگی جهان بویژه در علوم 
انسانی باید ارتقا پیدا کند وی با بیان این که »دولت از نهضت 
فرهنگی مردم پایه در کشور پشتیبانی می کند«، تصریح کرد: 
همــه همکاران من در دولت باید خــود را موظف به اجرای 
منویات رهبری بدانند و از نهضت فرهنگی مردم پایه در کشور 
پشتیبانی کنند. تاش شورای عالی انقاب فرهنگی و وزارت 
علوم  باید سهم کشــور را در خزانه علمی و فرهنگی جهان 
افزایش دهد. من نمی گویم در علوم مهندســی مزیت نداریم 
اما مزیت مهم ما در علوم انســانی اســت و سهم ما در علوم 
انسانی در جهان باید مشخص شود. ما سهم بالایی در تولید 
در حوزه ها و دانشگاه ها داریم که باید مورد توجه دستگاه های 
مختلف باشد. سهم ما در خزانه علمی و فرهنگی جهان بویژه 
در علوم انسانی این نیست که الان وجود دارد و حتما می تواند 
ارتقا پیدا کند. سهم ما می توند نقش مهمی در انسانی تر شدن 
فناوری های مدرن در  جهان و علوم انســانی برای رســیدن 
بــه این هدف نقش مهمی دارد که این ماموریتی اســت که 
دستگاه های فرهنگی و علمی ما دارند. رئیسی اظهار کرد: این 
نشست برای بازنگاهی به آن چه تاکنون انجام شده و همچنین 
تصمیم گیری بــرای آینده اهمیت دارد. ما باید گام های بلند 
و مجاهدانــه برای اجرای منویات رهبــری برداریم که خود 
چهره ای فرهنگی و فرهنگ شــناس هستند و در این رابطه 
سخنانشــان چراغ راهی برای شورای عالی انقاب فرهنگی و 

همه مراکز علمی  و فرهنگی در کشور است.

نماینده مردم خلخال در مجلس با اشاره 
به مبلغ ۱۴۰ هزار میلیارد تومانی اختاس چای، گفت: اجازه نمی دهیم پول بیت المال از حلقوم متخلفان پایین رود.به گزارش خبرنگار مهر، سید غنی نظری در نشست 
علنی امروز )یکشنبه، ۱۹ آذر ماه( مجلس شورای اسامی در تذکر شفاهی خود، گفت: اختاسی که در حوزه چای اتفاق افتاده است، به هیچ عنوان قابل قبول نبوده و 
باید با جدیت با متخلفان برخورد شود.نماینده مردم خلخال و کوثر در مجلس با بیان اینکه مبلغ مورد اختاس قرار گرفته ۳.۵ میلیارد دلار و معادل ۱۴۰ هزار میلیارد 
تومان است، ادامه داد: مبالغ سنگین در حالی مورد اختاس قرار گرفته که ما در شهرستان های خود برای پروژه های عمرانی بارها و بارها نزد سازمان بودجه رفتیم و 
این مجموعه می گوید هزار میلیارد تومان برای تهاتر نفت ندارد. حال از بانک مرکزی می پرسم چگونه پول مرتبط با اختاس چای را پرداخت کردید؟وی با تأکید بر 
اینکه اختاس چای خیانت به کشور بوده و باید با عوامل آن برخورد قاطع شود، تصریح کرد: نقش گمرک و سایر دستگاه ها در این مورد باید کاماً مشخص باشد. ما 

اجازه نمی دهیم پول بیت المال به این راحتی از حلقوم این اختاس گران و متخلفان پایین برود.

در اجرای دســتور رئیس کل دیوان محاسبات کشور، کمیته حسابرسی فناوری اطاعات اکوسای تشکیل شد. به گزارش 
ایسنا، به نقل از پایگاه اطاع رسانی دیوان محاسبات، در پی برگزاری موفقیت آمیز بیست و دومین نشست کمیته آموزشی 
و بیست و هفتمین نشست هیأت رئیسه سازمان اکوسای در مهر ماه سال جاری به میزبانی دیوان محاسبات کشور و بر 
اساس مصوبه سران دیوان های محاسبات عضو هیات رئیسه اکوسای )جمهوری اسامی ایران، ترکیه، پاکستان، قرقیزستان 

و قزاقســتان( مبنی بر تأســیس کارگروه مذکور به ریاست دیوان محاسبات کشورمان، دستغیب، رئیس کل دیوان محاسبات کشور و رئیس سازمان اکوسای، دستور 
تشــکیل کمیته حسابرســی فناوری اطاعات اکوسای را در دیوان محاسبات کشور صادر کرد. کارگروه حسابرســی فناوری اطاعات اکوسای )ECOSAI WGITA( از 
بخش های فنی و تخصصی مورد اهتمام سازمان اکوسای بوده که برای نخستین بار با هدف تقویت و تسهیل تبادل دانش و تجارب مرتبط، تعریف و اجرای پروژه ها 
و کارگاه های مشترک مطالعاتی و ترغیب همکاری ها و مشارکت های نوآورانه در زمینه حسابرسی فناوری اطاعات و هوش مصنوعی میان اعضای سازمان اکوسای در 

دوره حاضر تأسیس می شود.

در واکنش به فساد چای دبش؛

نظری: نمی گذاریم پول بیت المال از حلقوم 
اختاس گران پایین برود

در اجرای دستور رئیس کل دیوان محاسبات کشور انجام شد

تشکیل کمیته حسابرسی فناوری اطاعات اکوسای

دهنوی خبر داد:

حقوق سربازان از پایان آذر ۲۰ درصد افزایش می یابد
امیر قربانی مطرح کرد؛

هراس نیروهای فرامنطقه ای از توان 
بالگردی ارتش
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گزیده خبر وزیر صمت در مراسم رونمایی از اولین خودروی تمام برقی تولید داخل

۸۸ خودروی تمام برقی به تاکسیرانی تحویل داده شد

مدیر سامانه یکپارچه خودروها پاسخ داد

انصراف دهندگان از طرح های فروش خودرو می توانند دوباره ثبت نام کنند؟

وزیر صمت در مراسم رونمایی از نخستین خودروی تمام 
برقــی تولید داخل با پلاک ملی و تحویل تاکسِــی های 
برقی به ناوگان حمل ونقل عمومی کشور، ضمن تاکید بر 
اینکه در ابتدای مسیر برقی سازی صنعت خودروی کشور 
هســتیم، گفت: یکی از مهمترین مزیت های خودروهای 
برقی تنوع اســتفاده از ســوخت و همچنین استفاده از 
انرژی های ســبز در کنار مزیت کاهش مصرف سوخت و 
انرژی است.به گزارش ایسنا، عباس علی آبادی در مراسم 
رونمایــی از اولین خودروی تمام برقــی با پلاک ملی و 
تحویل ۸۸ دســتگاه از آن به تاکســیرانی کشور، ضمن 
ابراز خرســندی از تزریق اولین خودروهای تمام برقی به 
ناوگان تاکســیرانی کشور، این روز را روز مبارکی خوانده 
و گفت: مراســم امروز و اینکه اولین خودروهای برقی به 
تاکسیرانی کشــور منتقل شده، بسیار اقدام خوبی است؛ 
ضمن اینکه اطلاع داریم سایر خودروسازان کشور نیز در 
این زمینه در تلاش هستند و به زودی تعداد خودروهای 
برقی بیشتری را در سبد محصولات خودروسازان خواهیم 
داشت. خودروسازان در تلاش اند که هر هفته، روند تزریق 
خودروهای برقی با ناوگان تاکسیرانی را شاهد باشیم.وی 
تصریح کــرد: اما در حقیقت در مرحله ای هســتیم که 
بایستی با فرهنگ  استفاده از خودروهای برقی آشنا شویم 
و نیاز به آموزش در این حوزه از طریق مدارس، دانشگاه ها 
و همکاری تمام نهادهای کشــور ضروروی اســت. باید 
تناسب با اقلیم ها و در کل آموزش رفتار خودروی برقی در 
نقاط مختلف کشور و اقلیم های آب وهوایی آموزش داده 
شود. این بررسی رفتار یک ضرروت ملی به لحاظ زیست 
محیطی و البته اقتصادی است که باید اقدام اساسی برای 
آن صورت گیرد. وزیر صمت تاکید کرد: مزیت خودروهای 
برقی تنها در کاهش مصرف سوخت و انرژی نیست؛ اینکه 
خودروهای برقی امکان تنوع سوختی را فراهم می کند و 
همچنین تبدیل خودروها به خودروهای برقی استفاده از 
انرژی های خوب همچون خورشــیدی، باد، آب و... برای 
تولید را فراهم می کنیم و به مرور به ســمت اســتفاده از 
انرژی های ســبز به جای سوخت های فســیلی خواهیم 
رفت.   علی آبادی خاطرنشــان کــرد: در حال حاضر در 

مرحله آزمایش هســتیم و همه این خودروها به صورت 
آزمایشــی تولید و وارد چرخه حمل ونقل می شــوند و با 
استان تهران آغاز شده تا اطلاعات مورد نیاز در این حوزه 
به تکامل برســد و بدانیم متناسب با کدام اقلیم و شرایط 
کشور، چه خودروهای برقی متناسب هستند؛ بنابراین با 
صبوری بایســتی رفتار متفاوت خودروهای برقی را مورد 
بررســی قرار دهیم تا به اطلاعــات دقیق و جامع در این 

حوزه دسترســی پیــدا کنیم و بتوانیم خــودروی برقی 
متناســب با فضا، شــرایط، امکانات و... را تولید کنیم.به 
گزارش ایســنا، ظهر امروز یکی از شرکت های خودروساز 
در مراسمی با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، معاون 
صنایع حمل ونقل این وزارتخانه، رئیس سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، شهردار تهران و سایر 
مسئولان نخســتین خودروی تمام برقی تولید داخل با 

پلاک ملی رونمایی شد. در این مراسم، ۸۸ دستگاه آریزو 
ev ۵ که اولین سری تحویل این خودروهاست، به ناوگان 
حمل ونقل عمومی کشور و حوزه تاکسیران کشور تزریق 
شــد. همچنین در این مراسم، تفاهم نامه همکاری میان 
این شرکت خودروساز، سازمان تاکسیرانی، وزارت صنعت، 

معدن و تجارات و شهرداری تهران امضا شد.

برخــی مشــارکت کنندگان در طرح هــای فروش 
یکپارچــه خودرو )داخلــی و وارداتــی( به دلایل 
مختلف، از طرحی که در آن شــرکت کرده بودند، 
انصــراف داده اند؛ اما حال برخی از آن ها قصد دارند 
دوبــاره در طرح های جدید اعم از داخلی  و وارداتی 
شــرکت کنند؛ بنابراین این ســوال برایشان پیش 
می آید که اصلا این امر برایشــان امکان پذیر هست 
یا خیر؟به گزارش ایســنا، مشــارکت در طرح های 
فروش یکپارچه خودروهای داخلی طی چند سال 
اخیر به شــیوه های مختلف اجرایی شده است، در 
ابتدا این طرح های فروش که با روش قرعه کشــی 
منتخبان خود را مشــخص می کرد از سال گذشته 
آغاز شــد و پس از ســه دوره اجرا، به دست خود 
شــرکت های خودروساز افتاد؛ به گونه ای که بازهم 
گردونه قرعه کشــی پای کار بود و مشتریان نهایی 
به روش قرعه کشــی تعیین می شدند.پس از آن، از 
اواخر سال گذشته، فروش یکپارچه خودروها شکلی 
دیگر بــه خود گرفت و با کنــار رفتن این گردونه 

بخت آزمایی )برنده شــدن یا نشــدن(، این گردونه 
برای تعییــن نوبت  تحویل مشــتریان به چرخش 
درآمد.در همان برهه زمانی آخرین ماه سال گذشته، 
اولین دور از ثبت نام خودروهای وارداتی آغاز شــد.  
بدین ترتیب تعداد زیادی از مشتریان طی یکسال 
و نیم اخیــر در طرح های مختلف فروش خودروها، 
اعم از داخلی )تولیدی و مونتاژی( و وارداتی شرکت 
و ثبت نــام کرده اند؛ اما پــس از مدتی به هر دلیلی 
از ادامه طی فرآیند خرید خودرو، منصرف شده اند؛ 
به طور مثال در قرعه کشــی نوبت دهی خودروهای 
داخلی در اولویت تحویل سال ۱۴۰۳ قرار گرفته اند 
که برایشــان این زمان بیش از یکسال، زیاد بوده و 
در فراخوان هــای واریز وجه خــودروی خود، دیگر 
اقدام نکرده و به گونه ای منصرف شــده اند.در مورد 
خودروهای وارداتی نیز، در همان ابتدای امر، ۵۰۰ 
میلیون تومان را در حســاب وکالتی خود مسدود 
کردند اما طی چند مرحله ای طی دو سه ماه اخیر 
برای ثبت نام خودرو اجرایی شده، از طی ادامه مسیر 

خرید خودروی وارداتی منصرف شده و می خواهند 
حال کــه خودروهای داخلی بنابر  ظرفیت موجود، 
بــدون هیچگونه محدودیتی در ســامانه یکپارچه 
خودروهــای داخلی عرضه می شــوند، برای خرید 
خودروی تولید داخل یا مونتاژی اقدام کنند.بر این 
اساس این مشارکت کنندگان می خواهند بدانند که 
آیا باز هم می توانند در این طرح های جدید شرکت 
کنند یا دیگر مجاز به ثبت نام نیستند؟شرکت های 
خودرویــی باید انصراف مشــتری را اعلام کننددر 
این رابطه مهدی تقدســی- مدیر سامانه یکپارچه 
خودروهــا- در گفت وگو با ایســنا، تصریح کرد که 
مشارکت کنندگان در طرح های فروش یکپارچه اعم 
از داخلی و وارداتی، زمانی که به عنوان یک مشتری 
منتخبِ یک محصول در سامانه شناخته می شوند، 
اطلاعاتشــان برای شــرکت خودرویی )که انتخاب 
کرده اند( ارسال می شود؛ بنابراین ادامه روند از واریز 
وجه خودرو تا تحویل آن بر عهده شرکت است.وی 
افزود: اگر مشــتری برای واریز وجه در موعد مقرر 
اقدام نکرده باشــد، از نظر شرکت به منزله انصراف 
تلقی شــده و بایســتی اطلاعات مشتری را مجدد 
به ســامانه یکپارچه ارسال کند تا "عدم تخصیص" 
این مشتری، برای ســامانه یکپارچه احراز شود تا 
دسترســی او برای ثبت نام های بعدی باز شــود. بر 
این اساس تا زمانی که شرکت، به سامانه اعلام نکند 
که مشتری از خرید خودرویی که برنده شده یا در 
نوبت تحویل است، منصرف شده، سامانه از وضعیت 
این مشتری اطلاعی ندارد و بدین ترتیب وی امکان 
مشــارکت در هیچ طرحی را نخواهد داشت.مدیر 
سامانه یکپارچه خودروها تصریح کرد: اما زمانی که 
شرکت به سامانه انصراف مشتری را اعلام می کند، 
ســامانه می تواند امکان دسترســی مشتری برای 
شرکت در طرح های بعدی را فراهم کند و مشتری 
می توانــد در همه طرح های فروش خودروســازان، 

مجدد شرکت کند.

تسهیل ویزای بازرگانان ایرانی و صادرات مواد غذایی، بررسی وضعیت حمل و نقل دریایی و هوایی، انرژی 
و اتصال الکتریکی و تشــکیل شورای روابط تجاری ایران و قطر به منظور بهبود و تسهیل گری در حوزه 
اقتصاد در دستور کار نهمین کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر قرار دارد.به گزارش 
ایسنا، قطر از مهمترین کشورهای استراتژیک و همسایه ایران محسوب می شود. بر این اساس نیز تاکنون 
هشــت کمیسیون اقتصادی با دولت قطر برگزار شــده و نهمین اجلاس از ۱۸ تا ۲۰ آذر ماه به میزبانی 
وزارت نیرو  با حضور مقامات ارشد اقتصادی در بخش دولتی و خصوصی دو دولت در حال برگزاری است.

نهمین کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر در قالب چهار کمیته تخصصی شامل 
کمیته تجارت )بازرگانی، صنایع و اتاق های بازرگانی، بانکی، گمرکی و بیمه(، کمیته زیر ســاخت )راه و 
شهرسازی، کشاورزی و فناوری اطلاعات و ارتباطات و کار(، کمیته اجتماعی و فرهنگی )گردشگری و صنایع دستی،  بهداشتی، علوم و پژوهش، قضائی و حقوق( و 

کمیته انرژی )آب و فاضلاب ، برق و نقت و گاز و محیط زیست( برگزار شده است.

یک سازمان فعال در حوزه اجتماعی، ۲۰۰ واحد مسکونی به مددجویان فاقد مسکن و واحدهای مسکونی 
غیر ایمن در شهرستان کوهدشت در استان لرستان تحویل داده شد.به گزارش خبرگزاری مهر، طبق تفاهم 
نامه ســاخت ۱۰ هزار واحد مسکونی برای مددجویان فاقد مسکن و بد مسکن میان یک سازمان فعال در 
حوزه اجتماعی و محرومان مقرر شــده بود ۳۰۰ واحد مســکونی احداث و تحویل داده شود که تاکنون دو 
سوم آن تحویل و به بهره برداری رسیده است و در آینده ای نزدیک ۱۰۰ واحد باقی مانده ساخته و تحویل 
داده می شود.بر اساس تفاهم نامه ۱۰ هزار واحدی میان یک سازمان فعال در حوزه اجتماعی و بنیاد مسکن، 

متولی این طرح که از سال ۱۴۰۰ آغاز به کار کرده، یک سازمان فعال در حوزه اجتماعی است و بنیاد طی این تفاهم نامه نقش تأمین منابع مالی بلاعوض 
به میزان بیش از ۵ هزار میلیارد ریال در احداث مسکن ها را برعهده دارد و پیگیری اخذ تسهیلات کم بهره نیز بر عهده بنیاد مسکن است.همچنین بر اساس 
تفاهم نامه ۲۰ هزار واحدی میان یک سازمان فعال در حوزه اجتماعی و بنیاد مسکن قرار است ۲۰۸ واحد مسکونی ویژه محرومان این شهرستان ساخته و 

تحویل داده شود که این عملیات هم اکنون در حال انجام است.

کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی با قطر؛ از کمیته انرژی تا 
تحویل ۲۰۰ واحد مسکونی به محرومان منطقه تسهیل ویزای بازرگانان ایرانی

کوهدشت

رئیس اتحادیه بارفروشان مطرح کرد

صادرات بی رویه پیاز به کشورهای 
همسایه

رئیس اتحادیه بارفروشان تهران گفت: متاسفانه در حال صادرات بی رویه پیاز 
به کشــورهای همسایه هستیم و اگر این صادرات ادامه دار شود قطعا امسال با 
مشکلاتی در بحث پیاز مواجه خواهیم شد.مصطفی دارایی نژاد در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه شب گذشته قیمت عمده گوجه فرنگی در میدان مرکزی 
میــوه و تره بار کیلویی ۱۸ تا ۲۴ هزار تومــان بود، گفت: گوجه فرنگی باید با 
احتســاب ۳۵ درصد سود به دســت مصرف کننده برسد و اگر با قیمت های 
بالاتر عرضه شــود، باید نظارت در بخش های دیگر صــورت بگیرد.وی افزود: 
یک نوع گوجه فرنگی گلخانــه ای داریم که قیمت آن بالا و کیلویی ۳۵ هزار 
تومان ســر زمین خرید و فروش می شــود. این گوجه فرنگی اغلب صادراتی 
بوده و به کشــورهای قطر، امارات، روسیه و ترکمنستان صادر می شود.رئیس 
اتحادیه بارفروشــان کشــور اضافه کرد: با ورود بار جدید به بازار قیمت گوجه 
فرنگی مجددا در این هفته کاهشی خواهد شد.وی با تاکید بر اینکه باید الگوی 
کشــت در کشور اجرایی شود، گفت: اگر برای کشــت و صادرات برنامه ریزی 
نداشته باشیم، هر سال در یک محصولی دچار بیش بود یا کمبود خواهیم شد. 
باید مشخص کنیم مصرف داخلی کشــور چقدر است، چقدر باید تولید و به 
چه میزان باید صادر شود. نباید اینگونه باشد که یکسال قیمت گوجه فرنگی 
بالا برود، همه بکارند ولی بعد از آن با مازاد مواجه شــویم، قیمت ها کاهشــی 
شــود و سال بعد کسی تمایل به کاشت نداشته باشد.دارایی نژاد با بیان اینکه 
متاسفانه برنامه ای برای کاشت نداریم و حتی برای صادرات هم برنامه ریزی های 
درستی صورت نمی گیرد، افزود: هندوستان به کشورهای حاشیه خلیج فارس 
و کشورهای همسایه اش پیاز صادر می کرد اما امسال با کمبود پیاز مواجه شده 
اســت و دیگر صادراتی انجام نمی دهــد، در عوض ما صادرات بی رویه پیاز به 
پاکستان، افغانستان، کشورهای حاشــیه خلیج فارس، روسیه و... داریم و اگر 

صادرات ادامه پیدا کند، امسال به مشکل خواهیم خورد.

وزیر راه خبر داد؛

امضای ۶ سند همکاری بین 
ایران و سوریه

رئیس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و سوریه با اشاره 
به امضای یادداشــت تفاهم نشست و ۶ ســند همکاری بین دو کشور 
رســید.به گزارش خبرگزاری مهر، مهرداد بذرپاش رئیس کمیســیون 
مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و ســوریه در نشست با حسین 
عرنوس نخســت وزیر سوریه، با ابزار خرسندی از نتایج مذاکرات صورت 
گرفته بین دو طرف، گفت: پانزدهمین نشســت کمیته عالی مشترک 
همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عربی سوریه 
با حضور محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور و حسین عرنوس نخست 
وزیر سوریه برگزار شد و در حاشیه آن، یادداشت تفاهم نشست و ۶ سند 
همکاری به امضا مسئولان عالی رتبه دو کشور رسید.رئیس کمیسیون 
مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و ســوریه تصریح کرد: در این 
اجلاس علاوه بر یادداشــت تفاهم پانزدهمین اجلاس، اسناد دیگری در 
زمینه های »اصلاح موافقت نامه تجارت آزاد جمهوری اســلامی ایران و 
جمهوری عربی ســوریه«، »همکاری های گردشگری«، »آثار باستانی و 
موزه« و »همکاری های ورزشی« به امضا دو طرف رسید. در سفر رئیس 
جمهور به سوریه ۱۶ ســند همکاری میان دو کشور به امضا رسید که 
سعی می شود این اســناد همکاری و توافقات فعلی با جدیت عملیاتی 
شــود.مذاکرات چند جانبه بین دو کشور ایران و سوریه در کمیته عالی 
مشــترک همکاری های دو کشــور مباحث و موضوعــات متعددی در 
بخش هــای مختلف نفت، گاز، برق، صنعت، تجارت آزاد، گردشــگری، 
آموزش، مبارزه با گرد و غبار مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.همچنین 
در زمینه بازســازی کارخانه های آسیب دیده سوریه توسط شرکت های 
ایرانی و صدور خدمات فنی و مهندسی و همکاری های بخش کشاورزی 
میان دو کشور توافق نامه ای منعقد و پنج کمیته نیز برای پیگیری این 

موضوعات تعیین شد.

مذاکره ایران با ۲۰ کشور دنیا 
در زمینه توسعه حمل ونقل هوایی

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری از مذاکره ایران با ۲۰ کشور دنیا در خصوص 
توســعه حمل ونقل هوایی در حاشــیه پانزدهمین اجلاس ICAN خبرداد.به 
گزارش خبرگزاری مهر، محمد محمدی بخش در مراســم بزرگداشــت روز 
جهانی هواپیمایی کشــور، گفت: تمامی تلاش های صورت گرفته در تحقق 
ایمنی و امنیت دو مؤلفه بزرگ صنعت هوایی در پیمان شیکاگو که به عنوان 
مؤلفه های اصلی به شــمار می رود، امروز در صنعت حمل و نقل هوایی ایران 
حاکم، جاری و مورد تأیید سازمان جهانی هواپیمایی کشوری است. کاپیتان 
محمدی بخش ادامه داد: علیرغم دستیابی به موفقیت های چشمگیر در این 
صنعت اما تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله داریم و این نقطه مطلوب از نظر 
ما رضایتمندی مردم و پاسخ گویی به نیازها و تقاضاهای موجود از این صنعت 
است. رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با اشاره به اینکه بخش حمل و نقل 
هوایی به عنوان پیشــران صنعت و توسعه است، افزود: امروز علیرغم جنگ 
نابرابر آمریکا و متحدانش علیه کشورمان در طول ۴۳ سال گذشته، همچنان 
روی پای خود ایســتادیم و در حوزه تعمیر و نگهداری، طراحی و ســاخت 
اســتفاده از شرکت های دانش بنیان و همچنین الحاق هواپیماهای جدید به 
ناوگان هوایی کشــور شاهد رشد و رونق چشمگیری هستیم و با کمک مؤثر 

دولت سیزدهم با تأمین نقدینگی بحث نوسازی نیز محقق خواهد شد.
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ماموریت بلندپروازانه ژاپن برای اکتشاف دو قمر کوچک مریخ به 
نــام های فوبوس و دیموس و نمونه برداری از یکی از آنها احتمالا 
با تاخیری طولانی مدت انجام شود.به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از اسپیس، سازمان فضایی ژاپن )ـJAXA( اعلام کرد برنامه » 
اکتشــاف قمرهای مریخ« )MMX( قرار است در سپتامبر ۲۰۲۴ 
میلادی به فضا ارســال شــود و از یک پنجره پرتاب ۲۶ ماهه به 
سیاره سرخ بهره ببرد.فضاپیمای مذکور در آگوست ۲۰۲۵ میلادی 
به مدار مریخ می رســد و ســعی می کند روی قمر فوبوس فرود 
بیایــد تا حداقل ۰.۳۵ اونس )۱۰ گــرم( نمونه از خاک آن جمع 
آوری کند. در مرحله بعد ابزار فضایی از کنار قمر کوچکتر دیموس 
می گذرد و سپس یک ماژول حاوی نمونه را به زمین می فرستد 
که در ۲۰۲۹ میلادی به مقصد خواهد رسید.اما موشک H۳ این 
آژانس فضایی که قرار اســت )MMX( را انجام دهد در ماه مارس 
نتوانست نخستین پرواز خود را انجام دهد. آژانس فضایی ژاپن از 
ماه گذشته در تلاش است تا وسیله پرتاب مذکور را تا پایان مارس 
سال آینده میلادی به پرواز دربیاورد. نتیجه این ماموریت مشخص 
می کند آیا )MMX( طبق برنامه ریزی ها پرتاب می شود یا خیر.

اختلالات بیشتر سبب می شود )MMX( تا اواخر ۲۰۲۶ میلادی 
به تاخیر بیفتد. با این وجود تغییر برنامه پرتاب موشــک احتمالا 
چالــش برانگیز خواهد بود زیرا چند پرتــاب مهم دیگر اوضاع را 
 )MMX( پیچیده تر می کند.هدف آژانس فضایــی ژاپن از انجام
مشــخص کردن این مساله اســت که فوبوس و دیموس سیارک 
هایی به دام افتاده اند یا بخش هایی از اجســام آسمانی هستند 
که پس از برخورد با مریخ بهم پیوسته اند. همچنین این ماموریت 
چشــم انداز جدیدی به تاریخچه مریخ فراهم می کند.همچنین 
دراین ماموریت کاوشگری کوچک برای اکتشاف فوبوس حمل می 
شود که توسط مرکز هوافضای آلمان و مرکز ملی تحقیقات فضایی 

فرانسه ساخته شده است.

کاتتررباتیکقلبراجراحیمیکند
محققــان کاتتری رباتیــک ابداع کرده اند که مــی تواند کوچک 
و بزرگ، ســخت یا مانور پذیر شــود و در نتیجه جراحی قلب را 
تسهیل می کند.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اینترستینگ 
انجینرینگ، گروهی از پزشکان و مهندسان دانشگاه بوستون یک 
کاتتر رباتیک با قابلیت های تغییر شکل ابداع کرده اند. این نوآوری 
می تواند شیوه عملکرد جراحان در محیط حساس و دینامیک قلب 
را دگرگون کند.تحقیق مذکور که در ژورنال ساینس ادونسز منتشر 
شده، توانایی ربات برای مسیریابی در آناتومی پیچیده و کمک به 
فرایندهای جراحی با اســتفاده از بافت حیوانی را نشان می دهد. 
محققان معتقدند تحولات بیشتر ایمنی و کارآمدی جراحی های 
معمــول قلب را ارتقا می دهد و آنها را کم تهاجمی تر می کند.در 
حال حاضر تعداد زیادی از جراحی های قلب در آمریکا به طور باز 
انجام می شوند و سطح بالایی از کنترل را برای جراحان فراهم می 
کننــد اما دوره نقاهت طولانی دارنــد. به همین دلیل برای برخی 
بیماران پر ریســک این گزینه امکانپذیر نیســت.روش های کمتر 
تهاجمی شــامل عبور کاتترها از طریق عروق بدن برای رســیدن 
به قلب اســت، اما معایب زیادی دارند. این کاتترها به دلیل اندازه 
شان و به دلیل فقدان چابک دستی جراح ممکن است با تپش قلب 
جابه جا شوند ودسترسی بافت مورد نظر چالش برانگیز خواهد بود.

در ادامه ماموریت فضایی ژاپن؛

نمونهبرداریژاپنازقمر
مریخبهتاخیرمیافتد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری
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زیبایی پاییز!

AT4معرفیفیسلیفتجیامسیتراینهمراهباارائهٔنسخهٔآفرودی

تراین یکی از مهم ترین محصولات جی ام ســی محسوب می شــود و حالا برای مدل ۲۰۲۲ فیس لیفت شده است. تراین مدل ۲۰۲۲ به 
جلوپنجرهٔ بزرگ تری مجهز شده که توسط چراغ های LED جدیدی احاطه شده و در زیر آن هم سپری اصلاح شده با تریم کرومی کمتر 
به چشم می خورد. چراغ های عقب جدید، لیست بروز شدهٔ رنگ ها با چهار گزینهٔ جدید و رینگ های آلیاژی ۱۸ و ۱۹ اینچی جدید نیز از 
دیگر تغییرات بیرونی این کراس اوور آمریکایی هستند. در خانوادهٔ تراین همچنان نسخهٔ محبوب دنبالی وجود دارد اما حالا نسخهٔ آفرودی 
جدید AT۴ هم به آن اضافه شده است. این نسخه از نمای بیرونی آفرودی با روکش های پلاستیکی بدنه، صفحهٔ محافظ جلو، رینگ های 
مشکی رنگ، جلوپنجرهٔ منحصربه فرد و نشان های متعدد AT۴ برخوردار است. تغییرات داخلی تراین مدل ۲۰۲۲ اما جزئی بوده و صرفاً 
شامل به روزرسانی تودوزی و تریم ها به همراه اندروید اتو و اپل کارپلی بی سیم می شود. علاوه بر این، برای تیپ های SLT و AT۴ یک پکیج 
تکنولوژی جدید هم ارائه شده است. تکمیل کنندهٔ به روزرسانی های داخلی این خودرو نیز ارائهٔ یک نمایشگر سربالای جدید است که در 

تیپ دنالی استاندارد خواهد بود و برای تیپ های SLT و AT۴ قابل سفارش است.

اسکالونیشرطماندنخودرابهمسیگفت
سرمربی تیم ملی فوتبال آرژانتین در گفت وگویی که با مسی داشت شرط ماندن خود در آلبی سلسته را به این بازیکن اعلام کرده است.به گزارش 
ایسنا و به نقل از ESPN، لیونل اسکالونی در سال ۲۰۱۸ هدایت تیم ملی فوتبال آرژانتین را برعهده گرفت.آلبی سلسته با هدایت اسکالونی نتایج 
درخشانی کسب کرده است به طوری که قهرمانی در کوپا آمریکا ۲۰۲۱ و مهم تر این که قهرمانی در جام جهانی ۲۰۲۲ را به دست آورد.اسکالونی 
بعد از پیروزی اخیر برابر برزیل در انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ از احتمال جدایی  خود از تیم ملی فوتبال آرژانتین ســخن به میان آورد که این 
باعث عصبانیت مسی شد.طبق اعلام ESPN، اسکالونی در تماسی که با مسی داشته است از ماندن خود در تیم ملی فوتبال آرژانتین خبر داده اما 
او یک شرط برای ماندن داشته است و آن این که اجازه تغییرات اساسی را در تیم ملی به او بدهند چرا که این مربی براین باور است که تیمش 

برای ادامه درخشش خود نیاز به تزریق خون تازه به رگ های آلبی سلسته دارد.

پیشنهاد

چهره روز

کتابهرروزیکقدمنزدیکتر
 Every کتاب هر روز یــک قدم نزدیک تر با عنــوان اصلی
day gets a little closer اثــری از دکتــر ارویــن د. یالوم و 
جینی الکین اســت. این کتاب از اولیــن کتاب های یالوم 
اســت که شامل یادداشــت های بیمار – جینی الکین – و 
درمانگر از یک فرآیند درمانی اســت. دکتر اروین د. یالوم 
استاد روان پزشــکی دانشگاه اســتنفورد، گروه درمانگر و 
روان درمانگر اگزیستانسیال است و جینی الکین نویسنده ای 
جوان و بااســتعداد است که با مشکلاتی از جمله »انسداد 
در نوشتن« روبه رو است. پشت جلد کتاب هر روز یک قدم 
نزدیک تر آمده اســت: این وسوســه همیشه در من وجود 
دارد که دفترهای قرار ملاقات قدیمی مملو از اسامی نیمه 
فراموش شــده ی بیماران را بیابم، کسانی که حساس ترین 
تجربیات را با آن ها داشته ام، افراد زیاد و لحظات خوب زیاد. 
چه اتفاقی برای آن ها افتاده است؟ قفسه ی کتاب های ردیف 
شده و انبوه نوارهای ضبط شده ام، معمولا مرا به یاد گورستان های وسیع می اندازند: زندگی های تلنبار شده ی 
درون پوشــه های بالینی، صداهای به دام افتاده در نوارهای الکترومغناطیسی در سکوت و نمایش هایی که 
هرگز اجرا نشدند. زندگی با این آثار تاریخی، مرا سرشار از حس ناپایداری می کند. حتی اگر خودم را غرق در 
زمان حال بیابم، شبح زوال را حس می کنم که نگاه می کند و منتظر است. در نهایت، زوال بر تجربیات زنده 
پیروز می شود و در عین حال با سنگدلی اش تلخی و زیبایی را هدیه می کند. میل بازگو کردن تجربه ی من 
با جینی میل بسیار متقاعدکننده ای است؛ شیفته ی فرصت از پای درآوردن زوال برای طولانی کردن زندگی 
کوتاه مان با یک دیگر هستم. چه بهتر که بدانی آن ها در ذهن خواننده باقی خواهند ماند، تا آن که درون انبار 
متروکه ای از نوشــته های بالینی ناخوانده و نوارهای الکترومغناطیسی ناشنیده دفن شوند. بخش اصلی این 
کتاب شامل یادداشت های بیمار و درمانگر پس از هر جلسه درمان است. در واقع پس از هر جلسه درمانی، 
دکتر یالوم و جینی الکین خلاصه ای صادقانه از آنچه که در جلسه گذشته، یادداشت می کنند. آن ها در این 

یادداشت ها به شکلی آزادانه از احساساتی که در طول جلسه داشتند صحبت می کنند.

اسپایکلی
سال های فعالیت: ۱۹۷۷ تاکنون

 If God Is Willing and da توجــه:  قابــل  فیلم هــای 
بلکککنزمــن   ،)Pass Over( Creek Rise، چشم پوشــی 
)BlacKkKlansman(ســهام اسپایک لی در سه دهه پس 
 Do The Right( »از ســاخت فیلم »کار درســت را بکن
Thing(، بدون توجه به موفقیت یا شکست آن، به دفعات 
بی شــماری افت وخیز داشته اســت. تنها در پنج سال 
گذشــته، او با  فیلم »شای رک« )Chi-Raq( ۲۰۱۵، که 
یک کمدی پر ســتاره ی شکســت خورده بود و سپس با 
»بلکککنزمن«  ۲۰۱۸ بهتر از همیشه بازگشت. »نفوذی« 
)Inside Man( موفق ترین فیلم تجاری اسپایک لی از سال 
۲۰۰۶ در بین مردم و بهترین فیلم او »ســاعت بیســت 
و پنجــم« )۲۵th Hour( در ۲۰۰۲ اســت. بلکککنزمن 
همچنین به او اسکار بهترین فیلم نامه ی اقتباسی و نامزدهای بهترین فیلم و بهترین کارگردانی را 
داد و از جان دیوید واشنگتن، پسر همکار قدیمی لی، دنزل واشنگتن، یک ستاره ی سینما ساخت.

فقط در یک دهه ی گذشــته، اســپایک لی ظرف خود را با مجموعه ای متنوع از پروژه ها از جمله 
بازسازی فیلم اکشن کلاسیک »رفیق قدیمی« کره جنوبی در سال ۲۰۱۳، اولین فیلم ترسناک او 
»خون شیرین مسیح« )Da Sweet Blood of Jesus( ۲۰۱۴، مستندهایی در مورد مایکل جکسون، 
پر نگه داشــته است. اسپایک لی با نام اصلی شلتون جکسون لی، در ۲۰ مارس ۱۹۵۷ در آتلانتا، 
جورجیا به دنیا آمد. پدر او نوازنده و آهنگساز جاز و مادرش معلم هنر و ادبیات سیاه پوستان بود. 
در ســنین جوانی، خانواده او به بروکلین نیویورک نقل مکان کردند. »اسپایک« نامی است که در 
دوران کودکی، مادرش او را با این نام صدا می زد. او در بروکلین به دبیرستان »جان دیویی« رفت. 
پس از آن در کالج »مور هاوس« به تحصیل پرداخت و مبانی رشته فیلم سازی را در آنجا یاد گرفت. 
اســپایک لی پس از پایان تحصیلاتش در »مورهاوس«، به دانشگاه هنرهای زیبا رفت و در رشته 

فیلم سازی مشغول به تحصیل شد.

فرهنگ

نشست رسانه ای بیست وپنجمین جشــنواره بین المللی قصه گویی کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان فردا دوشــنبه ۲۰ آذر برگزار می شــود.به گزارش خبرنگار مهر، نشســت رســانه ای 
بیســت وپنجمین جشــنواره بین المللی قصه گویی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان فردا 
دوشنبه ۲۰ آذر در مرکز آفرینش های فرهنگی هنری کانون پرورش فکری برگزار می شود.در این 
نشست رسانه ای حامد علامتی مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان و فرهاد فلاح 
معاون فرهنگی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان و رئیس جشنواره قصه گویی پاسخگوی 
پرســش های اصحاب رسانه هستند.برنامه مورد اشاره فردا دوشنبه ۲۰ آذر از ساعت ۱۰ تا ۱۲ در 
ســالن کنفرانس مرکز آفرینش های فرهنگی هنری کانون واقــع در خیابان حجاب تهران برگزار 

می شود.

نشستخبریبیستوپنجمینجشنواره
قصهگوییبرگزارمیشود
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